
Erasmus beszámoló 
A 2022/2023-as őszi félévet Hollandiában, a Christelijke Hogeschool Ede-ben töltöttem. 

Tudatosan választottam az országot, hiszen Néderlandisztika szakos vagyok a Károlin, így 

alap nyelvtudással jöttem ki Hollandiába, ami kétségtelenül segítség volt, mert bár minden 

holland tud angolul, de jobb az, ha értek mindent, ami hollandul van kiírva. De lássuk is a 

részleteket. 

Kiutazás 

Míg korábban a fapados járatok a kedvező áruknak köszönhetően megkönnyítették az 

utazást, ma már messze nem egyértelmű, hogy mivel utazzunk. Tapasztalataim szerint 

erősen felment a repülőjegy ára, ma már nem feltétlenül költséges vonattal utazni, főleg úgy, 

hogy zöld támogatásként €50-t kaphatunk a Tempus közalapítványtól, ha busszal vagy 

vonattal utazunk. Így én a vonatot választottam. Viszont, ha nem a Bécs-Amszterdam 

közvetlen járattal megyünk, akkor biztos, hogy többször át kell szállni. Érdemes figyelni az 

átszállási időt, amikor megvesszük a vonatjegyet, mert sajnos az utóbbi években nagyon 

sokat késnek Németországban a vonatok és egy német átszállást biztos, hogy be kell iktatni. 

Érdemes úgy venni a jegyet, hogy több átszállási idő legyen, hogy ha késne is a vonat, biztos 

elérjük a csatlakozást. 

Így problémamentes az utazás és ha elfoglaljuk magunkat az út során, akkor eltelik az idő. 

Szállás 

Egy Studentenhuisban laktam Wageningenben, mely nagyjából 10 km-re van az Ede-i 

egyetemtől, így biciklivel jártam át. Szerencsémre a szállás inkább csendes volt, mert 

egyáltalán nem vagyok bulizós, inkább igénylem a csendet magam körül. Ez persze nem azt 

jelenti, hogy nem beszélgetek, barátkozok senkivel. A szoba is ahol laktam, elég jól be volt 

bútorozva, nekem semmit nem kellett vennem. 

Viszont ami a szállást illeti, igazak a hírek, hogy Hollandiában nagyon nehéz megfelelő 

szállást találni. Nekem abból a szempontból szerencsém volt, hogy bár Edében és 

Wageningenben is van egyetem, de nem annyira jelentősek, mint akár a Leideni, Utrechti 

vagy Groningeni egyetemek, így relatíve könnyebb volt szállást találni. De így is nagyon résen 

kellett lenni és folyamatosan kellett nézni a szálláshelyeket. 

Az Ede-i egyetem a room.nl segítségével segít nekünk szállást találni, mely oldalt regisztráció 

és €35 befizetése után használhatjuk. Itt kereshetünk magunknak szállást Edében vagy 

Wageningenben. A szállások az “Idealis” nevű cég tulajdonában van. Röviden úgy működik a 

weboldal, hogy a szobák, amelyek szimpatikusak, megjelölhetjük a “reageren” gombbal. 

Ekkor úgymond “sorba állunk”, de az Idealis abban is tud segíteni, hogy konkrét szobákat 

megad E-mailben melyekre elsőbbséget biztosít nekünk. Ez nagy segítség volt, így könnyű 

volt szállást találni. 



Az egyetemről 

Mivel a Christelijke Hogeschool Ede nevében nincs benne az “universiteit” szó, ezért ez az 

iskola a holland standard szerint nem egyetemnek, hanem főiskolának számít, ahol inkább 

gyakorlati jellegű az oktatás. Kevésbé van elméleti oktatás, jellemzőek a párban, csoportban 

végzendő feladatok. Illetve ahogy a magyar egyetemeken is jellemző, a gyakorlaton itt is több, 

kisebb csoportra vagyunk osztva. A gyakorlati órák kifejezetten beszélgetősek voltak, a 

tanárok kíváncsiak voltak a gondolatainkra, véleményünkre, az adott témával kapcsolatban. 

Ez pedig kifejezetten kellemessé, oldottá tette az órákat, alkalmanként viccessé. 

Egy félév két periódusra van osztva Hollandiában és szokás a periódusok végén a vizsga 

vagy a beadandókat addig lehet megírni. Illetve, hogy egy minor csak egy perióduson át tart. 

Így én is két minorra jártam: Az első egy angol nyelvű volt, a “Building a better world” a 

második meg holland nyelvű, a “Liefde, seks en erotiek”. Szerencsére az angol nyelvű szakon 

sem kellett nélkülöznöm a holland nyelvet, mert egy holland srácot sorsoltak ki mellém, akivel 

párban kellett dolgoznom. Vele tudtam gyakorolni az élő nyelvet, illetve a közös munkában is 

jól együtt tudtunk működni. A második minorban elsősorban pszichológiai, szociológiai 

vonatkozásban tanultunk a párkapcsolatról, szexualitásról. 

Amit viszont szokni kellett, az az, hogy nem fix időpontokban vannak az órák, hanem minden 

héten mindig máskor. Ezért folyamatosan nézni kellett a táblázatot, hogy mikor is vannak órák. 

Az egyetemnek saját mobilos alkalmazása van, mely informatív, minden szükséges 

információ megtalálható rajta hollandul és angolul. 

Nem tudom, hogy ezen az egyetemen más szakokon mennyire szokás, de ezen a kettőn, ahol 

voltam, egyiken sem volt vizsga. Közös feladatokat, projekteket kellett megoldani vizsga 

keretében, illetve a feladat része úgynevezett portfoliót, “reflection”-t írni. Itt elsősorban a 

gyakorlaton vett témákról fejtjük ki egyénileg a véleményünket. Illetve a második szakon 

inkább egyéni feladatok voltak: Kutatást kellett végezni, illetve esszét írni. Ezek bőven 

teljesíthető feladatok voltak és mivel nem is volt a hét minden napján óra, ezért szabadidő is 

volt, otthon is jól fel lehetett készülni. 

Lehet kölcsönözni kerékpárt is az egyetemtől a tanítás ideje alatt, melyet szabadon 

használhatunk, amíg ott tanulunk, így a bejárás nem okoz nehézséget. 

Maga az épület teljesen modern, 21. századi. Nagy könyvtára van, rengeteg számítógép áll 

rendelkezésre, de a termekben is újak voltak az asztalok, székek. Kifejezetten “elit-egyetem” 

érzetet adott, ami üdvözítő annak fényében, hogy nem ez Hollandia legjelentősebb egyeteme. 

Emellett az oktatás színvonala is teljesen más (számomra a holland sokkal szimpatikusabb), 

úgyhogy jól éreztem magam itt. 

A holland egyetemek “Neptunja” az “Its Learning”, ahol üzennek nekünk a tanárok, ide töltik 

fel a tananyagot, illetve a beadandókat is itt kell leadni, azok értékelését is itt nézhetjük meg. 

Ez a felület is használható hollandul és angolul is. 

Üzletek és az árak 

Bár Wageningen 40 ezres lakosú város, mégis sok üzlet könnyen elérhető: Albert Heijn, 

Jumbo, Kruidvat, Bruna, Blokker, HEMA, illetve van Hoogvliet is, ami egy árkategóriával 

olcsóbb élelmiszerüzlet. Bár az infláció Hollandiában kisebb mértékű, mégis érzékelhető volt 

a különbség az árakban, amikor kijöttem 5 hónapja, illetve a jelenlegi árak között. Szerencsére 

Wageningenben sok minden megtalálható, ritkán kellett csak azért átmennem Edébe, mert 

valami csak ott volt kapható. 



Ami a fizetést illeti, ma már ugyan egyre több helyen elfogadják a VISA kártyát is, mégis 

érdemes holland bankszámlát nyitni, mert vannak üzletek, ahol még mindig csak a holland 

Maestro kártyát fogadják el. Ugyanez vonatkozik az egyes szolgáltatásokra is. Kártyával 

egyébként mindenhol lehet fizetni, sehol nem volt szükségem készpénzre. Amennyiben nem 

akarunk holland bankszámlát nyitni, akkor VISA számláról ingyen vehetünk fel készpénzt az 

automatából. 

Utazás az országon belül 

Az utazás az egyedüli, ami problémás lehet Wageningenből, mert a legközelebbi, 

vasútállomás (Ede-Wageningen) kb. 10 km-re van. Így minimum kell egy bicikli, hogy azt 

elérjük. Buszpályaudvar van a városközpontban. De a vonat lényegesen gyorsabb és sok 

esetben olcsóbb is. 

Az OV-chipkártya használata első körben szokatlan, nekem is tanulni kellett. Mindenesetre, 

ha csak pár hónapra is vagyunk Hollandiában, akkor is érdemes személyre szóló OV-

chipkártyát kérni (online lehet igényelni, 5 évre €7,50-ért), mert vele a vonatra előfizethetünk 

úgynevezett “daluren” kedvezményre, mellyel havi €5,60-ért hétköznponként csúcsidőn kívül, 

illetve hétvégén egész nap 40% kedvezménnyel utazhatunk vonattal. Ezzel megfizethetővé 

válik az egyébként kifejezetten drága vonatozás Hollandiában. Ami nekem személy szerint 

zavaró volt, az az, hogy elvileg a chipkártyára lehet egyenleget feltölteni és azt gondoltam, 

hogy mindig nekem kell gondoskodni előre a pénzről a kártyán, hogy tudjak utazni. Kiderült, 

hogy semmi ilyesmiről nincs szó. Ha regisztrálunk az NS (ns.nl, holland vasúttársaság) 

weboldalára, akkor a profilunkra köthetjük a kártyát (ekkor tudjuk egyáltalán igénybe venni a 

kedvezményt), ahol nyomon követhetjük, hogy mennyit utaztunk. Erről küldenek havonta E-

mailben egy számlát, amit automatikusan levonnak a kártyánkról. Így nem szükséges pénzt 

feltölteni a kártyára. Ehhez viszont szükséges holland bankszámla, mert kedvezményt 

kizárólag hazai bankszámlával fizethetünk. 

Utazni pedig érdemes, hiszen Hollandiában a városok legfeljebb látszólag egyformák, 

valójában mindegyiknek megvan a jellegzetessége, egyedisége. És kifejezetten jól jött nekem 

holland művészettörténetet tanulni, több utazásomat is arra alapoztam, hogy megnézzem az 

egyes városok látványosságait. Érdemes utazni az országon belül, mert az ország tele van 

látnivalókkal: Templomok, múzeumok, de ami szintén örömteli, hogy Hollandiában sok zöld 

terület van, ezért a szabadban is jókat lehet sétálni, kirándulni. 

Összegzés 

Nagyon jó volt az őszi félév, az egyetemmel is maximálisan elégedett vagyok. Mindenki 

rendes és segítőkész volt. A hollandok nagyon nyitottak és befogadók, ez részint történelmi 

hagyomány náluk. Egyedül az zavart, hogy ha hollandul akarok beszélni valakivel és hallják, 

a beszédemen, hogy nem hollandos, átváltanak angolra. Egy idő után zavaró, hogy külön kell 

kérni, hogy kommunikáljunk hollandul, hogy gyakoroljam a nyelvet. Gondolom, az angollal 

akarják megkönnyíteni a kommunikációt, a hollandoknak tényleg szint második anyanyelvük 

az angol, ami abban is tetten érhető, hogy nagyon kevés filmet szinkronizálnak hollandra. 

Egy tanács: Mindenki, aki legalább 4 hónapig marad Hollandiában, mindenképpen igényeljen 

az önkormányzatnál (Gemeente) BSN-számot, illetve jelentse be a lakcímét. Büntetik azt, 

akiről kiderül, hogy régóta tartózkodik az országban és nincs bejelentve. És mivel Hollandia 



nemcsak a magas életszínvonal, hanem a magas bírságok országa is, ezért egy bírság meg 

tudja keseríteni a kintlétünket. A BSN-szám igénylése illetve a lakcím igénylése ingyenes és 

lehet töröltetni, ha hazajövünk. 

Mindent egybevetve nagyon jó élmény volt. Nagyon jó volt megélni a szabadságot, a 

függetlenséget. A hollandok nyitottságának köszönhetően könnyű barátságokat kötni. 

Emellett érdemes részt venni programokon, illetve utazást szervezni, Hollandiának sok szép 

látnivalója van. 

Mindenkinek ajánlom az Erasmus-t, különösen azoknak, akik komolyan terveznek a holland 

nyelvvel a jövőben, hogy legalább egy félévet töltsenek Hollandiában. Az élő nyelvet csak az 

anyaországban lehet igazán gyakorolni. Hamar látni fogjuk, hogy a hollandokkal való 

kommunikáció a nyelvtanulás egy új dimenziója, ugyanis két külön dolog nyelvkönyvekből 

megtanulni a szavakat, nyelvtant, kifejezéseket, és egy másik dolog, hollandokkal a maguk 

beszédstílusában kommunikálni. Aki azt elsajátítja, arról elmondható, hogy jól megtanult 

hollandul. 

De akik angolul tanulnának, azoknak is érdemes Hollandiát választani, hiszen a hollandok 

befogadó mivoltának köszönhetően barátságokra, kellemes élményekre tehetnek szert. 

 

Karasz Attila, 

néderlandisztika 


